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اقتصادی
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خودروسازان 
داخلی بعد 

از چهارسال 
متوالی پایان 
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تولید خودرو 
در دنیا برای 

کشور در سال 
1۴۰1در بین 
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دارای 

تولید بالای 
یک میلیون 

دستگاه و 
ثبت تولید 

یک میلیون 
و 3۴۰هزار 

خودرو را 
داشتیم

راهبرد تسهیل تجارت 
با عراق

طبـــق اعلام اتاق ایران، در پاســـخ 
بـــه درخواســـت تجـــار و مقامات 
عراقـــی، صـــدور شـــهادت منشـــأ 
)گواهی مبـــدأ عربی( در ســـامانه 
یکپارچه کارت بازرگانی هوشـــمند 

آغاز شـــده است.
براســـاس ایـــن گـــزارش، طبـــق 
اعلام مدیریت فنـــاوری اطلاعات 
و ارتباطات اتـــاق بازرگانـــی ایران، 
با هدف تســـهیل شـــرایط و بهبود 
تعامـــلات تجـــاری مابین ایـــران و 
عراق و با توجه به درخواست های 
مکرر تجار و مقامات کشـــور عراق 
جهـــت صـــدور گواهـــی مبـــدأ به 
زبان عربـــی و رفع نگرانـــی آنها در 
خصوص احتمال جعـــل گواهی، 
امـــکان صـــدور شـــهادت منشـــأ 
)گواهی مبـــدأ عربی( بـــا تصویب 
هیـــأت رئیســـه اتاق ایـــران فراهم 

شـــده است. 
 

 تداوم اولتیماتوم 
به خودروسازان

خودروســـازان بایـــد خودروهایی 
شایســـته مـــردم تولیـــد کننـــد و 
ایـــن اصـــل بنیادیـــن از اهمیـــت 
بالایـــی در سیاســـت های کلان 
وزارت صمـــت برخـــوردار اســـت.  
عبـــاس علی آبـــادی، وزیر صمت 
گفـــت: وزارت صمت پیگیری های 
مســـتمر و مجدانـــه ای بـــرای رفع 
موانـــع تولیـــد در صنعـــت خودرو 
طـــی چند ماه گذشـــته داشـــته تا 
خودروســـازان بتوانند برنامه های 
تعهد شـــده خـــود را محقق کنند. 
طی چند وقت اخیـــر وزیر صمت 
همـــواره بـــا سیاســـت اولتیماتوم 
سعی داشـــته خودروســـازان را به 
انجام مسئولیت های قانونی برای 
تولیـــد باکیفیت، رعایـــت حقوق 
متقاضیان خـــودرو، قیمت گذاری 
محصولات براساس فرایند قانونی 

و مـــواردی دیگر ملـــزم کند.

•طی مدتی که در سمت مدیرکلی دفتر صنایع خودرو 
وزارت صمت بودید، چه برنامه های بلندمدتی را 

دنبال کردید؟

از همان ابتدا برنامه ای طراحی شد تا دولت بتواند 
در سه گام، صنعت خودرو کشور را که در وضعیت 
نامطلوبی قرار داشت، رقابت پذیر کند. در طراحی 
این برنامه از متدولوژی های مطرح حل مسأله در 
دنیا وام گرفته شد؛ یعنی ابتدا بر راه حل های فوری 
و کوتاه مدت و بعد برروی استقرار راه حل های 

ریشه ای و اجتناب از تکرار مسأله تأکید شد.
در گام نخست بــرای اصــلاح شرایط نامناسب 
صنعت خودرو، اقدام فوری برای گذر از بحران، 
توقف تولید خودروهای ناقص و شفاف سازی در 
عرضه خودرو را در پیش گرفتیم. گام دوم بر دو 
محور استوار بود؛ تغییر قواعد و آیین نامه هایی که 
صنعت خودرو را به وضع نامطلوب رسانده بود و 
همچنین تکیه بر طراحی و توسعه پلتفرم های 
بومی برای دانش بنیان  شدن صنعت خودرو. 
ــودرو و  ــدن صنعت خـ ــوم رقابتی ش ــام س در گ
دست یافتن به بازارهای صادراتی نیز با تکیه بر 
بضاعت های پدیدآمده در گام پیشین بــود. با 
این سه گام، سعی کردیم ساختار صنعت خودرو 

را اصلاح و به سمت رقابتی شدن سوق دهیم.

•در حوزه تولید به طور مشخص چه اقداماتی در 
بخش های مختلف انجام شد؟

وزارت صمت یکی از پرچالش ترین دوران خود 
را برای عبور از وضعیت وخیم پیشین گذراند. 
پایان  ــادم هست در نخستین جلسه ای که  ی
دادن به تولید خودروهای ناقص و انباشتن آن 
ــده ای مدافع  ح کردیم، ع در پارکینگ را مطر
سرسخت تــداوم تولید خــودرو ناقص بودند و 
عدم تولید ناقص را از دست دادن فرصت تولید 
می پنداشتند! حال آنکه با تولید ناقص علاه بر 
خدشه دار شدن مفهوم تولید انبوه، نقصان های 
کیفی فراوانی در محصولات به خاطر کاردستی 
شدن خودرو در محصول به وجود می آمد؛ بگذریم 
از آنکه خودروساز محصولی را تولید می کرد که 
نمی توانست به مشتری بدهد و پولش را بگیرد 
اما در حساب هایش به سازندگان بدهی ایجاد 
می کرد؛ دقت کنید، این وضعیت چهار سال 
متوالی ادامه داشت! بنابراین، تولیدات ناقص 
یکی از مشکلات بزرگ صنعت خودرو بود. در این 
مدت به تولید خودروهای ناقص و خودروهای 
انباشته در پارکینگ خودروسازان داخلی بعد از 

چهارسال متوالی پایان دادیم.
کسب بالاترین رشد تولید خودرو در دنیا برای 
کشور ایـــران در ســال 1401 در بین کشورهای 
دارای تولید بــالای یک میلیون دستگاه و ثبت 
تولید یک میلیون و ۳40هزار خودرو را داشتیم. 
درحالی که در چهار سال متوالی پیش از آن، تولید 
و عرضه خودرو در کشور به کمتر از یک میلیون 

دستگاه در سال نزول کرده بود.

• در بحث تولید موتورسیکلت چه دستاوردهایی طی 
این مدت داشتیم؟

افزایش تولید موتورسیکلت یکی از برنامه های 
مهم ما بود؛ به گونه ای که در سال 1۳98 تولید 
کشور در این حوزه به 116هزار دستگاه در سال 
رسیده بود، اما برنامه ای اجرایی شد تا در پایان 
سال 1401 این تولید به 450هزار دستگاه در سال و 
در پایان 1402 به 600هزار دستگاه برسد. برای سال 
آینده نیز هم گرایی افزایش تولید به یک میلیون 
دستگاه و افزایش عمق ساخت داخل در 4 پلتفرم 
مبتنی بر طرح های آروکــس، باکسره، کلیک و 
گونه های برقی آن در نظر گرفته شد. همچنین 
یکی دیگر از اقداماتی که به جد در حال اجرای 
آن بودیم، تدوین برنامه ای جامع برای توسعه 
پلتفرم های بومی در صنعت موتورسیکلت سازی 
کشور با تکیه بر 4 پلتفرم با سهم بازار بیش از 

60 درصد و امکان هم افزایی بین قطعه سازان 
موتورسیکلت و موتورسیکلت سازان بود تا به این 

صورت بتوانیم داخلی سازی را افزایش بدهیم.

•یکی از انتقادات، در بخش نوسازی و اسقاط 
خودروها مطرح بوده است. در این بخش چه روندی 

پیگیری شد؟

سعی کردیم جریان نوسازی را به طور کلی دوباره 
در مسیر اصلی قرار دهیم. بر این اساس، احیای 
جریان نوسازی ناوگان در برنامه ها قرار گرفت. 
درحالی که در سال 1۳98 میزان اسقاط عملاً به 
6800 دستگاه رسیده بود، در 9 ماهه سال جاری 
این میزان به 50هــزار دستگاه رسید. این روند 
کمک بسیاری به رشد دوباره اسقاط در کشور کرد. 
همچنین کنترل قیمت گواهی اسقاط در بازار را 
داشتیم که با چالش جهش یک شبه قیمت ها در 
بازار در ابتدای سال 1400 مواجه بود. از سوی دیگر، 
ضمن ارائه لایحه فوری اصلاحیه قانون ساماندهی 
صنعت خودرو، تهدید »افزایش قیمت نهاده های 
تولید« را به فرصت »ایجاد مشوقی برای نوسازی 
به منظور اسقاط  آیین نامه جدیدی  تدوین  و 
و نوسازی خــودرو با تمرکز بر بازیافت به جای 

نوسازی« تبدیل کردیم.
اقـــدام دیگر مــا در ایــن بخش، هویت بخشی 
گواهی  تعریف  با  موتورسیکلت ها  اسقاط  به 
اسقاط قابل تبدیل برای مهم ترین گروه آلاینده و 
فرسوده وسایل نقلیه در کشور بود چراکه بیش از 
11میلیون از 14میلیون وسیله نقلیه فرسوده کشور 
را موتورسیکلت های عمدتاً کاربراتوری تشکیل 
می دهند که تا پیش از تدوین این آیین نامه، اصولاً 

از رده خارج نمی شدند.
بنابراین با این اقدامات، عملاً موتورسیکلت ها نیز 
در چرخه اسقاط قرار گرفتند؛ امیدوارم بزودی 
آیین نامه ماده ده قانون ساماندهی که حاصل 
ــوزه است،  تــلاش یکساله همکاران در ایــن ح
تصویب و ابلاغ شود تا شاهد رشد نوسازی تا حد 

500هزار وسیله نقلیه درسال باشیم.
نکته مهمی که ذکر آن ضروری است، این است که 
مدیریت پروژه ای را در وزارت صمت با عنوان تغییر 
قواعد صنعت خودرو درکشور به عهده داشتم که 
با آسیب شناسی صنعت خودرو کشور با تشکیل 
هشت کارگروه متشکل از صدها نخبه صنعتی و 
دانشگاهی کشور که حاصل آن تدوین قریب به 
10 آیین نامه و دستورالعمل جدید با بهره گیری از 
فرصت قانون ساماندهی خودرو بود، به هیأت 
محترم دولت تقدیم شد. آیین نامه هایی که در 
مراحل تصویب قرار دارند و کیفیت بسیار بالایی 

دارند از خروجی های آن پروژه است.

• تعرفه واردات اعم از قطعات، خودرو و... نیز جزو 
مواردی بوده که دچار تغییر شده یا قرار است تغییر کند. 

در این حوزه چرا نیاز به تغییرات داشتیم؟

تدوین بسته اصلاح نظام تعرفه ای کشور با هدف 
متناسب سازی نظام تعرفه ای بین سه گروه واردات 
مرتبط با صنایع خودرو یعنی واردات خودرو کامل 
)CBU( واردات خودروهای مونتاژی)CKD( و 
واردات قطعات خودرویی ) از طریق قطعه ساز( 
بوده است. اگر این سه گروه متناسب نباشند، 
خلأهای قانونی برای فرار تعرفه ای وجود خواهد 
داشــت.)امــری که در نظام تعرفه ای دهه اخیر 
بشدت مشهود بود چون نظام تعرفه ای کنونی 
ــولاً بــراســاس وصله پینه طــی سال های  مــا اصـ
متوالی و براساس واکنش به مثلاً تغییر نرخ ارز 
و... پدید آمده بود و انسجام لازم را نداشت( 
پس لازم است بین سه گروه تعرفه ای تناسب 
برقرار باشد تا راه هــای گریز تعرفه ای وعدول از 
داخلی سازی و همچنین تضییع حقوق دولت 
مسدود شــود. هدف دیگر، ایجاد انگیزه برای 
افزایش داخلی سازی بود، به گونه ای که اختلاف 
پتانسیلی بین داخلی سازی کم و زیاد ایجاد شود تا 

انگیزه ای برای افزایش ساخت داخل ایجاد شود.
ــاداری بین  ــن ــع ــاوت م ــف در وضــعــیــت فعلی ت
ــود  ــازی ۳0 درصـــد و 50 درصـــد وج ــی س ــل داخ
نــدارد، بنابراین انگیزه ای برای رفتن به سمت 
داخلی سازی بیشتر نیست. اما با اصلاح تعرفه ها 
این انگیزه ایجاد خواهد شد. ابلاغ دستورالعمل 
داخلی سازی جدید و یکسان سازی سنجه صدور 
دفترچه های داخلی سازی پس از دو دهه آشفتگی 
در صــدور دفترچه های مرتبط با داخلی سازی 
خودروسازان، از دیگر اقداماتی بود که ما انجام 
دادیــم. برنامه دیگری که اجرا شد، همان طور 
که گفتم پــروژه تغییر قواعد صنعت خــودرو در 
کشور و آسیب شناسی این صنعت با تشکیل 
کارگروه های نخبگانی و تشکیل صدها جلسه 
انجام شد که حاصل آن تدوین قریب به ده 
آیین نامه جدید با بهره گیری از فرصت قانون 
ساماندهی خودرو است که به هیأت محترم دولت 
تقدیم شد. دقت کنید گاه ما از مسائلی شکوه 
می کنیم که ریشه هایش را باید در بستر قوانین 
و آیین نامه هایمان جست و جو کنیم اینکه چرا 
خودروسازان و قطعه سازانمان جامه تولیدکننده 
برتن می کنند اما در زنجیره ارزش محصول ارزشی 
را خلق نمی کنند، باید ریشه هایش را در نظام 
تعرفه ای و... جست؛ بنابراین باید قواعد حاکم در 
صنعت خودرو، مدام مورد پایش قرارگیرند تا بتوان 

ریل گذاری مناسبی را در این صنعت داشت.
طی دو سال اخیر، 10 مصوبه و آیین نامه داشتیم 
ــوان گفت از اقــدامــات مهم دولــت  ــی ت کــه م
ــلاح نظام تعرفه ای  ــت. اص ــوده اس سیزدهم ب
راهبردی  سند  تدوین  آن،  متناسب سازی  و 
فناوری های نوین در صنعت خــودروســازی از 
جمله خودروهای تمام برقی، ترکیبی)هیبریدی 
ـ انواعی که قابلیت پرشدن مخزن انرژی)شارژ( 
از طریق اتصال به منابع خارجی را نیز دارند( 
و خودران و نیز امکان استفاده از سوخت های 
غیرسنگواره ای )غیرفسیلی(،  آیین نامه کاهش 
مصرف سبد سوخت)تصویب شد(،  آیین نامه 
ماده 4 واردات خودروهای نو، آیین نامه اجرایی 
ماده 5 درخصوص همکاری های مشترک صنعت 
ــودرو و بهبود کسب و کــار، تبصره یک ماده  خ
ابلاغ  و  6 دستورالعمل داخلی سازی)تدوین 
شد(، تبصره2ماده 6 آیین نامه اجرایی کیفیت و 
خدمات پس از فروش،  آیین نامه اجرایی ماده 
10 قانون ساماندهی خــودرو،  آیین نامه واردات 
خودروهای کارکرده)ماده 11 قانون الحاقی به 
ساماندهی خودرو( و مصوبه پیشنهادی واردات 
خودرو از مناطق آزاد به سرزمین اصلی، بخشی از 
موضوعاتی بوده که مورد پیگیری قرار گرفته است.

به عنوان مثال می توانم به ابلاغ آیین نامه ای برای 
کاهش سالانه سبد مصرف سوخت خودروسازان 
به صورت سالانه 5 درصد و همچنین کاهش ارزبری 
به صورت میانگین موزون سالانه 10 درصد که سبب 
توسعه محصولات با عمق داخلی سازی بیشتر و 

مصرف سوخت کمتر می شود اشاره کنم.

• یکی از اقداماتی که شما از زمستان 1400 تا زمستان 
1402، انجام دادید و مردم منافع آن را لمس کردند، 

 عرضه خودرو در سامانه یکپارچه خودرو بود. 

شرکت های خودروساز با این مقوله مخالف بودند 

و ترجیح می دادند در حیاط خلوت خود،  فروش 

خودرو را دنبال کنند اما دولت سیزدهم تأکید داشت 

که شفاف سازی در عرضه خودرو دنبال شود. در این 

خصوص چه موضوعی را پیگیری کردید؟

مهم ترین هــدف، شفاف سازی در عرضه بود. 
شفاف سازی عرضه خودرو با عرضه یکجای آن با 
طراحی سامانه یکپارچه و الگوبرداری از سیستم 
لیست انتظار بود. این روند بر مبنای برنامه تولید 
و جلوگیری از عرضه رانتی و فروش غیرشفاف 
به سازمان ها، مطابق دستور ریاست محترم 
جمهوری و حذف قرعه کشی و عرضه  قطره چکانی 

خودرو بعد از چهارسال متوالی انجام شد.
 این روند، شفاف سازی سازکاری ایجاد کرد تا عرضه 
رانتی دیگر انجام نشود؛ همچنین کاهش قیمت 
خودرو در بازار تا میزان ۳0 درصد نسبت به ابتدای 
سال 1402 با تکیه بر برنامه های افزایش تولید، 
شفاف سازی عرضه و همچنین اجرایی شدن 
واردات خودروهای نو و آغاز فروش لیزینگی خودرو 
توسط خــودروســازان بعد از چند سال متوالی 
به دست آمد. نظام بخشی و شفاف سازی در ارائه 
اطلاعات تولید و... و ارائه گزارش جامع صنعت 
خودرو به صورت منظم ماهانه و سالانه از دیگر 
اقداماتی بود که به عنوان مأخذی برای بسیاری از 
رسانه ها، امکان ارائه تصویر شفاف از مسائل این 

صنعت را هم فراهم کرد.
در سال های گذشته شاهد دو عارضه بودیم عارضه 
نخست این بود که خودروسازانی به میزان بیشتر 
از ظرفیت تولید اقــدام به پیش فروش خودرو 
می کردند و در دهه 90 و در سال 1400 بسیار شاهد 
تجمعات این گروه ها بودیم، سامانه یکپارچه 
سازگاری را برای پایش شفاف عرضه فراهم کرد 
که امکان پایش عرضه و امکان تولید را فراهم 
کند اما عارضه دوم عرضه کمتر از میزان تولید 
به منظور بازارسازی بود که بازهم سامانه برمبنای 
الگوی waiting listکه در بسیاری از کشورهای 
دنیا مرسوم اســت ایــن عارضه را نیز توانست 
تحت کنترل درآورد. پس طبیعی بــود که این 
سامانه مخالفان جدی را داشته باشد. اما من 
فکر می کنم توانست قریب به دومیلیون تقاضا 
را از بازار خودرو کشور خارج کند و از این طریق 
علاوه بر شفاف سازی عرضه و اجتناب از عوارضی 

که ذکر کردم نقش مهمی در آرامش بازار خودرو 
درسال 1401 ایفا کرد. البته چگونگی اجرا در ادامه 

نیز برنتایج حاصله تأثیرگذار خواهد بود.

•برای خودروسازان بخش خصوصی چه برنامه هایی 
اجرا شد؟

آمار گویای وضعیت است. در انتهای سال 1400 
خـــودروســـازان بخش خصوصی فقط 97 هــزار 
دستگاه خــودرو تولید کردند اما تا پایان امسال 
برآورد من تولید بیش از ۳00هزار دستگاه است یعنی 
تولیدشان طی این دوسال سه برابر شده است. 
هویت بخشی به بخش خصوصی با افزایش تولید 
اقدام مهمی بود اما مهم تر از آن، استقرار گفتمان 
توسعه محصول و تسری آن به بخش خصوصی بود؛ 
به گونه ای که سه خودروساز بزرگ این بخش، مراکز 
طراحی و توسعه محصول و آزمایشگاه های مرتبط را 
اجرایی کردند یا در دستور کار قراردادند تا بتوانند 
به توسعه برند بومی بپردازند. این روند، بخش 
خصوصی را هم با تحول مواجه خواهد کرد. تدوین و 
انتشار استراتژی دانش بنیان  شدن صنعت خودرو و 
دستیابی به مقیاس اقتصادی تولید با چهار پلتفرم 
کلیدی در دو خودروساز اصلی بر پایه هم افزایی و 
رونمایی از آن در نخستین نمایشگاه تحول صنعت 
خودرو با تکیه برتوسعه پلتفرم های بومی و تکیه بر 
4 جریان فناورانه خودروهای برقی، خودروهای 
متصل، خودروهای خودران و حمل ونقل اشتراکی، 
از دیگر مواردی است که طی این مدت به دنبال آن 
بودیم و فکر می کنم گفتمان آن را در صنعت خودرو 
رواج دادیم و من به نتایج حاصله دراین بخش 

خوشبین هستم.

اخبار
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افزایش تولید، 
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30
درصد

فکر می کنید مهم ترین کارهایی که ضروری است در صنعت خودرو انجام شود 
چیست؟

به گمانم دانش بنیان شدن صنعت خودرو و  گذار از مونتاژکاری به سمت توسعه محصول با 
برندهای بومی، ضامن بقای این صنعت خواهد بود. در این مسیر هم افزایی به 

کمک پلتفرم مشترک و بهره گیری از فرصت های نوین فناورانه راهگشا 
خواهد بود. اگر بتوانیم بر لَختی های داخلی و خارجی این صنعت 

درمسیر دانش بنیان شدن غلبه کنیم این صنعت راه خود را پیدا خواهد 
کرد و رقابت پذیر می شود. قیمت گذاری دستوری و زیان انباشته و... 
تنها معلول های وضعیتی است که با آن مواجه هستیم و علت جای 

دیگری است. در این میان عوامل لَختی فراوان هستند. یکی از عوامل 
لَختی قواعد پیشین نظیر نظام تعرفه ها و آیین نامه های داخلی سازی 

و سایر آیین نامه های پیشین بود که خوشبختانه به درستی به 
آنها پرداخته شد. یکی دیگر از عوامل وجود تعارض منافع 

شدید در ساختارحاکمیتی شرکت های بزرگ خودروساز 
به صورت آشکار و پنهان است. به هر صورت شناخت این 

عوامل و مواجهه صحیح با این عوامل راه علاج این صنعت 
است؛ به گونه ای که قطعه ساز و خودروساز همانند سایر 

عناصر زنجیره ارزش امکان هم افزایی و نه انحصار را در 
یک فضای رقابتی داشته باشند. به گمانم مسیری که 

در دولت سیزدهم در حوزه خودرو آغاز شده است، 
مسیری متمایز و تحول گرایانه است و امیدوارم 

براساس آن شاهد بالندگی این صنعت مهم و البته 
توسعه صنعتی کشور باشیم.

ـــرش بـ

عکس: ایران

مدیرکل ســـابق دفتر صنایع خودرو وزارت صمت، برنامه دولت ســـیزدهم برای 
احیای صنعت بحران زده خودرو را تشـــریح کرد

رکوردزنی تولید و احیای صنعت خودرو

در اسفند ســال 1400 در اوج تلاطمات 
خودرویی کشور عبدالله توکلی لاهیجانی 
با حکم سیدرضا فاطمی امین به سمت 
مدیرکلی دفتر صنایع خودرو منصوب شد؛ 
زمانی که کمتر کسی جرأت پذیرفتن این سمت را داشت. او از طریق جذب رتبه های 
برتر کنکور مهندسی مکانیک همزمان با تحصیل در دانشگاه صنعتی شریف، جذب 
صنعت خودرو کشور شد. در کارنامه کاری توکلی لاهیجانی )به عنوان مدیر پروژه های 
توسعه محصول و معاونت طراحی و مهندسی( می توان طراحی خودرو کاروان و سپس 
 ،X100 طراحی تیبا )مینیاتور( را دید. مدیریت پروژه پارس تندر، وانت 151، ارتقای پلتفرم
 )SP0 طراحی و توسعه خانواده محصولات مگاپلتفرم سایپا )شاهین، آریا و دو محصول
برخی از پروژه های به ثمررسیده او درصنعت خودرو کشور است. او در مدت حضورش 

به عنوان معاون طراحی و مهندسی گروه سایپا با پیشبرد ایده مگاپلتفرم سایپا بر پایه 
اشتراکات 70درصدی بین چهار محصول مختلف علاوه بر ارتقای چهره محصولات 
سایپا توانست راهکاری اقتصادی برای توسعه پلتفرم های بومی را عملی سازد. او در 
گروه صنعتی ایران خودرو نیز علاوه بر شتاب بخشی در به ثمررسیدن پروژه های مهم، 
نقش به سزایی در توسعه پلتفرم های برقی و متصل بومی و راهبردی پروژه خانواده 
محصولات اقتصادی با همکاری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری ایفا کرد. 
زمینه تخصصی مطالعاتی او، طراحی و توسعه پلتفرم های انعطاف پذیر خودرو است. او 
که با کسب رتبه یک کنکور سراسری در رشته مهندسی خودرو از دانشگاه علم و صنعت 
غ التحصیل شده، صاحب تألیفات فراوانی در حوزه ساختارهای نوین خودروسازان  فار
جهانی و مدیریت چرخه عمر محصول است. »ایران« با عبدالله توکلی لاهیجانی، مدیرکل 
سابق دفتر صنایع خودرو وزارت صمت گفت و گویی انجام داده است که در ادامه می آید.

گفت وگو

مسیری که در 
دولت سیزدهم 
در حوزه خودرو 

آغاز شده است، 
مسیری متمایز و 

تحول گرایانه است 
و براساس آن شاهد 
بالندگی این صنعت 

مهم و البته توسعه 
صنعتی کشور 

خواهیم بود

مسیری 
تحول گرایانه


